

Hate speech in digital space

Hassrede im digitalen Raum

While media appearances and communication have become part of scientists' everyday work, harassment against them is increasing in digital spaces. Hate speech can have many linguistic forms, but often has one characteristic effect: the withdrawal of scientists from public debates. Prof. Dr. Julia Fuchs tells you how to recognize hate speech and how it impacts scientific discourse.

Während mediales Auftreten und öffentlichkeitswirksame Kommunikation mittlerweile zum Arbeitsalltag von Wissenschaftler:innen gehören, nimmt die Anfeindung gegen sie im digitalen Raum zu. Hassrede kann viele sprachliche Formen annehmen, hat jedoch oft einen charakteristischen Effekt: Rückzug von Wissenschaftler:innen aus öffentlichen Debatten. Wie Sie Hassrede erkennen und welche Auswirkungen diese auf den wissenschaftlichen Diskurs haben kann, berichtet Ihnen Prof.in Dr.in Julia Fuchs.



Professor Julia Fuchs

Professor Julia Fuchs is a Junior Professor of German Linguistics – Pragmatics at the Institute of German Studies at Leipzig University. Among other topics, she researches hate speech from a linguistic perspective. She is actively involved in knowledge transfer activities. To explore hate speech, she organizes transfer events at the intersection of linguistics and law and incorporates practical transfer aspects into her teaching – for example, through the student podcast »From Science to Society«, which examines hate speech from a linguistic viewpoint.

Prof.ⁱⁿ Dr.ⁱⁿ Julia Fuchs ist Juniorprofessorin für Germanistische Linguistik – Pragmatik am Institut für Germanistik der Universität Leipzig. Unter anderem forscht sie zu Hassrede aus einer linguistischen Perspektive. Sie ist vielseitig aktiv im Bereich Transfer. Zur Erforschung von Hassrede organisiert sie Transfer-Veranstaltungen an der Schnittstelle von Linguistik und Justiz und integriert praxisnahe Transferaspekte in ihre Lehre – etwa durch den studentischen Podcast »From Science to Society«, welcher Hassrede aus linguistischer Perspektive beleuchtet psychischen Gesundheit im akademischen Bereich.